

Experience in networking Border Studies: *Institute of Borders and Discontinuities (IFD)*.

Bernard Reitel, Professor of geography

François Moullé, Assistant-Professor of geography

Université of Artois (FR)

For about twenty years, both French and Belgian researchers specialised in “border studies” have collaborated on the topic of borders. This informal network resulted in the foundation of the “Institut des Frontières et des Discontinuités” in 2011. Thanks to the partnership of four laboratories from five universities, fifteen researchers are now working together on a regular basis. The IFD is currently applying its expertise to the issue of political and citizen representations of the border in the “Eurométropole Lille-Kortrijk-Tournai” (2013-2015). It is also organising the XIVth BRIT Conference (4 to November 7, 2014). It also supports the edition of scientific papers (contributions to BRIT XIV, general book on Border Studies, or more largely any paper on the subject of borders). Lectures are given to students of Bachelor’s and Master’s Degrees (Catholic University of Louvain-Mons and University of Artois) by scholars from both countries. The need for such a cross-bordered and multi-disciplinary institution is high in France, thus leading to more and more laboratories joining in the partnership.

Une expérience de mise en réseau dans les *Border Studies* : l’Institut des Frontières et Discontinuités (IFD).

Depuis vingt ans, des chercheurs français et belges ont collaboré de manière ponctuelle sur le thème de la frontière. En 2011, ce réseau informel a été structuré en Institut des Frontières et Discontinuités. En 2014, ce dernier réunit cinq universités et quatre laboratoires permettant à une quinzaine de chercheurs de travailler régulièrement ensemble. L’IFD a ainsi permis de répondre à un appel d’offre sur la question des représentations citoyennes et politiques de la frontière dans l’Eurométropole Lille-Kortrijk-Courtrai (2013-2015), de candidater et organiser le BRIT XIV (4 au 7 novembre 2014), d’organiser des échanges de cours en Licence et Master (Université Catholique de Louvain-Mons et Université d’Artois), et de se donner des objectifs de productions scientifiques tant pour valoriser le BRIT XIV, qu’éditer un livre sur les Border Studies destinées aux étudiants francophones notamment de Licence. Le réseau est en pleine croissance car il correspond à un besoin de recherche. Il est aussi une structure innovante, à la fois pluridisciplinaire, multipolaire et transfrontalière.